
La Universitat de Valencia compra les instal.lacions de 
Futura-Medical 

La Universitat de Valencia ha 
adquirít el material i l'edifici que 
I'empresa FUTURA-MED ICA L, 
S.A. posseia al carrer Hugo de 
Monlcada, 4, de Valencia. 

Es tracta d'un espai de poc més 
de dos mil metres quadrats que 
incloent-hi els despatxos i el saló 
d'aCles, compta amb un modern 
laborat01i de bioquímica i amb un 
material d'alta tecnologia. Aquesta 

sera la seu, a partir del presentcurs, de 
tres inslituls uni versitaris: el LISITT 
(Laboralori Imegral de Sislemes 
Inlel.ligents i Tecnologies de la 
Informació en el Trimsit), I'lnstitul de 
RobOtica i l'lnstilulde Nous Malerials. 

El cosl total de I'operació supera 
cls quatre-cents milions de pessetes, 
provinents deis Fons FEDER de la 
Comunitat Europea, de la Consellcria 
¡del Ministcri d'Hisenda. 

Celebrada la Primera conferencia Sud-europea de Física 
AtOmica i Molecular 

El passat j uny va celebrar-se a 
Gandia la Primera Conferencia Sud
Europea de Física Atómica i Mole
cular(S ECAM P-92), organitzada pel 
departament de Química-Física de la 
Uni versilat de Valencia i pel CS IC 

Ciemífics de Portugal, Franya, 
Ili\l ia, Grecia i Espanya desenvolu
paren un exlens programa de con
ferencies i comunicacions al vallant 
d'aquest camp de la física, el qual 
inclou des de la dinamica atómica i 
molecular fins a la química quantica. 
L'objectiu de la conferencia se cen
trava en I'establiment de relacions 
cientíliques entre invcstigadors de 

I'ambit mediterrani, els quals en un 
futur próxim han de real itzar progm
mes de cooperació comunitaris 
d'imerés mutuo Així mateix, va fer-se 
un esfor~ en integrar disciplines 
leóriques i experimentals. El Congrés 
va complar amb el suport de 
l'Aj untament de Gandia (Patronat de 
Turi sme), de la Uni versitat de 
Valencia, de les R.R.S.S. Espanyoles 
de Física i Química, de la Direcció 
Geneml d'investigació del M.E.C, i 
d'entilalS privadescom IBM, Convex, 
Silicon, Graphics, Rank Xerox i Sa
teco Ordinadors. 

La Universitat de Valencia 
prepara la Cinquena edició 
del IMAGER MEETING 

Científics de diferents pa·isos, 
membres del Science Team, es 
reuniran duranL els proxims dies 13 i 
14 d'octubre a la Uni ve rsi tat 
Menéndez Pelayo de Valencia, per 
tal de decidir la conngumció final de 
la Carrega Ú til necessaria per 
concloure el projecte INTEGRAL 
( Int ern at ional Gamma Ray 
Astrophysical Laboratory) i de pre
sentar el pertinem ba l an~ de 
pre..~suposLOS_ 

L'INTEGRALés unaproposlade 
satel.lit que la NASA i l'Agencia Es
pacial Europea(ESA)podrien lIan,ar 
a I'espai just abans de I'any 2000, tot 
i que aquesta proposta siga acceptada 
delinitivament per I'última eotitat a la 
fi del 1992. 

La Uni vcrsitat de Valencia, a 
través del professor Víctor Reglero 
(Depl. de Malematica Apl icada i 
Astronomia), és la responsable de 
coordinar la participació espanyola 
en I+D(un 25%de la instrumemació) 
dins d'aquest projecte internacional. 

El Valencia IMAGER Meeting 
esta organitzat per la Uni versitat d~ 
Valenc ia, pel Consell Superi or 
d' lnvesligacionsCienLífiques(CSIC), 
per I'empresa LNTA i per la U. I.M.P. 

La universitat crea una pla~a 
d'investigació en plantilla 

La Uni versital de Val encia, 
mitja,anlla proposlll del departament 
de Física - Teorica, ha elegi t el 
professor Samoil Bil enky, de la 
Comunitat d'Estals Independents 
(CE. l.), com a primer titular d'una 
pla\,a d'invesligació en plantilla, de 
recent creació. El professor Bilenky, 
doncs, ocupará aquesta playa dumnt 
el present curs academic. La seua 
elecció s'ha dul a tenne valorantalhora 
la seu a import ant traj ec toria 
professional i la viabil itat global del 
projecle presental pel departamem de 
Física -Teonca, en competencia amb 
una dotzena més de departamenls de 
la Universitat de Valtmcia. 
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Al lI arg deis últims trenta anys, e l finan~ament de la 
investigació realitzat en diferents organismcs públics ha 
experimental una serie de canvis inte rcssants. Destaquen els 
canvis quanlitatius, pero també els canvis en la manera de 
ponar a lerme el finanr;ament , aspecle que ara em propose 
comentar. 

No tinc ¡nlenció de fer una detallada revisió histori ca. 
Hem de recordar, pero. que el tinan<;ament als anys seixanta 
proven ia basicamenl del pressupost ordinari de cada 
organisme. Pe l que fa a les universitats, sorgien dificultats, 
fins i tot en cobrir les despeses derivades de les seues 
obligacions cstrictament docenls. A més a més, e l personal 
que efectuava alguna investigació es redura a I' esd\s cos de 
funcionaris i només algunes fundacions privades oren en 
beques per realitzar tesis doctorals o estudis de formació a 
I' estranger. 

A la fi de la decada deis seixanta, van crear~se les 
primeres beques de Fonnació del Personal Investigador, la 
qual cosa va constituir e l primer intent seriós de crear futurs 
invesügadors, tant pera la Universitatcom peral CSlC. Així 
mateix, a ls diferents centres d ' investigac ió van arribar uns 
fons econbmics d ' ajuda, la característica fonamental deIs 
quals era -a més de la seus escassesa- Iadeconstituiruns fons 
generic. En aque ll s moments, ni exigien projectes previs ni 
resultats posteriors. 1. amb moltes dificultats, la petició d' un 
equ ip més COSLÓS s' havia d ' intentar de manera indi vidual i a 
través del Mi nisteri . 

Era. a mitjan decada deis setanta. quan per primera 
vegada hi apareixien dotacions destinades a I'equi pament 
per a la investigació. Eren ajudes de caracter summamenl 
ind ividual -Iant que, de vegades, 1" equip vialjava amb el 
professoren lraslladar- se aquesl de centre- i només req uerien 
per sol. lic itar-les un projecle moll generi c d 'ús. 

A hores d 'ara, en les convocatories vigents, els projecLes 
de treba ll es plantegen amb un termini d 'execució i amb el 
compromís de presentar després una memoria deis resultats 
obtinguts. Alhora, es mantenen les convocatóries públiques 
d ' infraestructura i es perd I'energic caracter indi vidual dei s 
seus i nic is, passant a ser sol.licitades per grups d ' investigadors 
o inclús, de manera institucional , pels propis centres. 

Referent al financ;ament de la invesligació, I'última 
evolució important ha estat aconseguir la participació de 
nous organismes com ara e ls govem s autonoms, a ltres 
ministeris, la CEE i, pel que fa a la investigació aplicada, 
I'empresa privada. Així és quecontinua mantenint-se,en tots 
e ls casos, el prioritari criteri de finan c;ament per als projectes 
concrels de treball. 

A propbsit d'aquesta evolució, es fa necessaria una 
reflexió sobre quina ha estat ] ' actitud de la Universitat ¡quina 
pol ser d'ara endavant. 

La Universital, fins la promulgació de la Llei de Refonna 
Universitaria (LRU), es limitava aconsumir uns pressuposts 

que li arribaven e laborats amb tanta rigidesa que era d ifícil 
fer coincidir les necess itats real s amb aquests conceptes 
pressupostari s. Ni tant sois existi en partides específiques per 
a la investigació. Tanmateix, la LRU va donara la Universitat 
la possibilitat d 'elegir les seues Iínies de despeses i -encara 
que sotmesos sempre allímit de la subvenció total di sponi
ble- construir e ls seus pressuposts. 

Aquesta oportun itat coi nc ide i x, malauradament, amb un 
ex traordinari augmentdel nombred ' a lumnes i, pertant, amb 
~na necessitat imperiosa d'incrementar les plantilles. 
D' aquesta manera, les despeses docents consumeixen tots 
els increments que hi han hagut en el pressupost global de la 
Universitat. Així, gairebé toles les universitats de I' estat 
espanyol suporten la mateixa fruslració i han de limitar+se a 
enfrontar les seues obligacions docents. 

Últimament, la Universitat de Valencia ha inclós -de 
manera tímida pero s ignifi cati va- algunes partides 
específicament dedicades a financ;ar diferents aspecles de la 
investigació. Amb tot, la pan més signiticati va de les despeses 
es financ;a a través de fons extemes. Així, el 1990, el 
pressupost de la Universitatde Valencia per a la investigació 
fou de 2.04 1 milions de pesseles, deIs quals només 192 
milions provenien del pressuposl ordinario La proporció del 
199 1 és semblant: 2.229 milions lOtals i 199 milions de 
financ;ament interno 

No sembla que, amb vista al futur, la siLu ació vaja a 
canviar significativament. No obstant aixo, s'ha de fer un 
csforc; per augmentar les partides dedicades explíc itament a 
la investigació. Considere que la Universilat. com a instituc ió, 
ha de proporcionar un suport bftsic a lota la investigac ió, 
sense generar ·perque no pot finan~ar-Ia- una política 
sectorial. Ha de generar, dones . un supon que indoga una 
serie de serveis generals quedeu fomentar, i aq uest supon en 
la dotació deis mitjans humans s'ha dedicat a centres i a 
departaments. Per tant, la Universitat necessita un servei 
general de recolzament a la investigació experimental , amb 
personal tccrnc adequat per al maneig deIs grans equips; un 
servei bibliografic modemitzat que possibilite l' accés per 
ordinador, amb documentali stes que faciliten les recerques 
informatitzades; un suport adrninistratiu per a la tramitació i 
gestió deis projectes d ' investigació extems; un servei de 
connexió entre la Universitat i e l món empresarial , així com 
diferents programes específics que contribuesquen a crear 
grups d ' investigadors competitius en e ls programes públics 
nacionals i internacionals. 

Amb la potencialitzaciód'aquesls serveis i programes -
la major part de is quals ja existeixen- i amb e ls que poden 
sorgir en el futur, sera la qualitat deis investigadors la causa 
impulsiva de la Universitat de Valencia per obtenir, en e l 
camp de la investigació, un Iloc destacat entre les millors 
uni versitats. 


